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… alebo že emócia hnevu môže byť veľmi užitočná, ale postoj hnevu spoľahlivo vražedný. 

BOŽIE SLOVO: (Mt 5, 21-26) 

Čítanie zo svätého evanjelia podľa Matúša. Počuli ste, že otcom bolo povedané: “Nezabiješ!” Kto 

by teda zabil, pôjde pred súd.  No ja vám hovorím: Pred súd pôjde každý, kto sa na svojho brata 

hnevá. Kto svojmu bratovi povie: “Hlupák,” pôjde pred veľradu. A kto mu povie: “Ty bohapustý 

blázon,” pôjde do pekelného ohňa.  Keď teda prinášaš dar na oltár a tam si spomenieš, že tvoj brat 

má niečo proti tebe,  nechaj svoj dar tam pred oltárom a choď sa najprv zmieriť so svojím bratom; 

až potom príď a obetuj svoj dar.  Pokonaj sa včas so svojím protivníkom, kým si s ním na ceste, aby 

ťa protivník nevydal sudcovi a sudca strážnikovi a aby ťa neuvrhli do väzenia.  Veru, hovorím ti: 

Nevyjdeš odtiaľ, kým nezaplatíš do ostatného haliera. Počuli sme Božie slovo! 

KATECHÉZKA (porov. www.inky.sk, úvahy/katechézy č. 278, 346, 380, 410) 

Už vieme, že naplnením Zákona, o ktorom Ježiš hovorí, je úplná vnútorná premena človeka. Vý-

sledkom tejto premeny je nielen to, že všetko, čo Zákon predpisoval, napĺňame, ale napĺňame to 

vnútorne, bez toho, aby nám to musel niekto prikazovať a omnoho dokonalejšie – pretože sme sa 

skutočne stali novými ľuďmi, znovuzrodenými, novými stvoreniami. To je základná myšlienka, 

s ktorou apoštoli a raní kresťania od počiatku žili a Cirkev žije dodnes: že všetko, čo bolo napísané 

v Starom Zákone a čo Izrael žil, je prítomné v Kristovi, v Jeho Cirkvi a v kresťanstve, len už sku-

točné, väčšie, hlbšie, slávnejšie a dokonalejšie, lebo Starý Zákon bol „len tieňom budúcich vecí, no 

skutočnosť je Kristus“ (Kol 2, 17). Ježiš sám teraz ilustruje tento rozdiel medzi Izraelom a Cirkvou, 

medzi Zákonom a Evanjeliom, medzi životom podľa prikázaní a životom v Duchu: 

Počuli ste, že otcom bolo povedané: “Nezabiješ!” – Už vieme, že piate prikázanie v hebrejskej 

pôvodine znie: „Ló tirsáh“. Slovo rásah, ktoré je tam použité, znamená zavraždiť. Ide o to, úmysel-

ne, mimo vojny, mimo zákonitej sebaobrany, zabiť iného človeka s cieľom zabiť ho. Teda nie brániť 

sa pred ním, ani nie ako smutné ale nevyhnutné zlo spravodlivej vojny, ale skutočná úmyselná 

vražda. A tu Ježiš začína vysvetľovať ten rozdiel. 

Pred súd pôjde každý, kto sa na svojho brata hnevá – Ježiš nemyslí na emóciu hnevu, ktorá v nás 

vzplanie proti našej vôli. Ona sama nie je hriech. Je to ako keď sa niekomu dotknete rany a on 

skríkne od bolesti. Emócia hnevu je mimovoľným výkrikom zraneného Ega a jeho hriechu, ktorý 

v sebe nosíme a ktorého sa niekto dotkol. Pavol o nej hovorí: „Hnevajte sa, ale nehrešte! Slnko nech 

nezapadá nad vaším hnevom; a nedávajte miesto diablovi" (Ef 4, 26n). Postoj hnevu, ak v ňom 

zotrvávame, však už hriechom je. Emócia nie, tá je mimovoľná, ale postoj áno, ten je už vedomý a 

chcený. Ak v hneve, urážke, pocite krivdy a ublíženosti zotrváme aj potom, čo emócia hnevu vypr-

chá, tak to znamená, že sme sa priklonili na stranu Ega a jeho hriechu proti Bohu i proti bratovi. 

Dali sme miesto Diablovi namiesto Krista. Veď dokonca aj keby nám ten druhý skutočne ublížil, ak 

v hneve zotrváme, potom toto samo osebe je hriech a zlo! Ako vraví Písmo: „Prečo radšej nestrpíte 

krivdu? Prečo radšej neznesiete škodu?“ (1Kor 6, 7) Prečo by sme ju však mali znášať? 

Pretože sme novými stvoreniami! Keby sme boli ľuďmi sveta, bojovali a zápasili by sme 

s ostatnými ľuďmi sveta o svoje miesto vo svete. Zápasili by sme o moc, o uznanie, o pohodlie, 

o priateľov, o majetok a peniaze, o rozkoš, o slobodu, o všetko. Nenávisť, hnev, to všetko sú postoje 

a zbrane, ktoré v tomto boji pomáhajú. Preto nás nimi príroda, rovnako ako u zvierat, vystrojila, ako 

nástrojmi na naše prežitie a presadenie sa voči iným. Lenže to už len bolo. Uverili sme Kristovi. 

Prijali sme Jeho pozvanie stať sa občanmi Neba a obyvateľmi Jeho Kráľovstva. Pochopili sme, že 

tieto postoje a boje v Jeho kráľovstve nemajú miesto. V Jeho kráľovstve je dostatok všetkého pre 

všetkých. Nie je dôvod medzi sebou bojovať o zbožštenie či spásu či o Božiu milosť, pozornosť, 

lásku ani o nič iné. Práve naopak, krása Neba pramení z toho, že v ňom vládne láska, radosť jednota, 

hlboký súzvuk a porozumenie všetkých. Preto práve o to usilujeme. To je naša priorita. Hnev 

a nenávisť k druhému sú od tejto chvíle naši smrteľní nepriatelia. Sú pre nás ako strach z vody pre 

potápača alebo zbabelosť pre vojaka. Niečo absolútne neprípustné. Ak by sme im podľahli, tak 

prídeme o všetko, ako to hovorí sám Ježiš, že „kto [bratovi] povie: “Ty bohapustý blázon,” pôjde do 

pekelného ohňa“. Radšej znesieme akúkoľvek krivdu, ústrk, príkorie či čokoľvek iné. Nakoniec, či 

sa to netýka len vecí tohto sveta? A my predsa z tohto sveta už odchádzame, už nás neláka. Iné nás 

láka, iné milujeme, Nebo! Prečo by sme teda s ľahkým srdcom nezniesli akúkoľvek pozemskú 

škodu či krivdu, ktorá vlastne pre nás už ani škodou nie je – aby sme na oplátku uchovali 

a rozmnožili to, čo je dôležité pre náš život v Nebi, ovocie Ducha, ktorým je „láska, radosť, pokoj, 

zhovievavosť, láskavosť, dobrota, vernosť,  miernosť, zdržanlivosť“ (Gal 5, 22-23)?  

Ježišove slová bohapustý blázon v pôvodine znejú ako totálny nemysliaci idiot a zločinec. Je to 

ťažká, smrteľná urážka. Ježiš jednoducho hovorí, že ak z akéhokoľvek dôvodu nosíme v srdci hnev 

voči inému človekovi a túžbu ublížiť mu, hoci aj len tým, že po ňom hádžeme tvrdé slová a urážky, 

aby sme ho aspoň nimi zranili a ponížili, potom s týmto postojom nemôžeme do Neba. Jednak preto, 

že tento postoj je s Nebom nezlučiteľný. A nie menej preto, že týmto postojom uprednostňujeme 

pozemské veci, jedno aké, pred týmto človekom, svojim bratom – týmto slovom Písmo označuje 

obzvlášť členov Cirkvi. Ako kresťania túžime po Božom živote v Božom Kráľovstve, kde najväčším 

bohatstvom sú ľudia, naši bratia a sestry. Hnev a snaha ubližovať im svedčí, že nimi ešte nie sme. 

UVAŽUJEME: 

Všetkého, čo v nás vyvoláva hnev, 

musíme byť zbavení a očistení od 

toho, inak nemôžeme do Neba. Preto 

Ježiš hovorí: „Pokonaj sa včas so 

svojím protivníkom, aby ťa neuvrhli 

do väzenia. Nevyjdeš odtiaľ, kým 

nezaplatíš do ostatného haliera“ 

Tým väzením je očistec – pre tých, 

ktorí sa napriek všetkej snahe 

nedokázali úplne oslobodiť od pút ku 

svetským veciam tu, na zemi. Musia 

byť očistení, nijako nemôžu do Neba 

spútaní. Nevyhneme sa tomu! 

Ak by sme na tom nepracovali a 

naopak, ďalej dobrovoľne milovali 

veci sveta, tam už ani očistec 

nepomôže. Ostáva iba oheň zatrate-

nia, podľa slov Písma: „Nemilujte 

svet, ani to, čo je vo svete. Ak niekto 

miluje svet, nie je v ňom Otcova 

láska“ (1 Jn 2, 15).  

DO PRAXE: 

Kedykoľvek nás niečo nahnevá, 

rozruší, urazí, dotkne sa nás, venuj-

me tomu pozornosť - práve sme totiž 

vďaka tomu odhalili zlo a hriech v 

nás. Niečoho v nás sa to dotklo, 

niečoho zlého - a to niečo zlé v nás 

spôsobilo, že namiesto vďačnosti za 

upozornenie či súcitu sa v nás 

zdvihol hnev či pocit urážky, 

dotknutosť a tak. Je na mieste si 

sadnúť a spýtať sa: Prečo ma to 

rozrušilo? Čo presne sa ma dotklo, 

aká nezriadenosť vo mne spôsobila, 

že som namiesto súcitu či vďačnosti 

za napomenutie reagoval hnevom? 

Čím viac sa vnútorne premieňame, 

tým menej sa v našom živote 

objavuje aj emócia hnevu – jednodu-

cho preto, že postoje apatheie, 

bezstarostnosti a uvoľnenosti 

spôsobujú, že nám stále menej záleží 

na čomkoľvek pozemskom a teda je 

stále menej vecí, ktoré by sa nás 

dokázali dotknúť, dokonca nás 

rozhnevať. Dokonalá svätosť sa nie 

náhodou prejavuje dokonalým a 

samozrejmým pokojom! 

Rátajme s tým, že ak sme skutočné 

spoločenstvo, v ktorom si naozaj 

hovoríme pravdu a takto si slúžime, 

tak sa môže stať a aj stane, že sa čo 

chvíľa niekto bude cítiť dotknutý 

alebo aj urazený. Sme spoločenstvo 

hriešnikov na ceste k anjelskému 

životu, nie hotoví anjeli! Takže sa 

toho nebojme. Pretože ak naozaj 

kresťanské spoločenstvo sme, tak 

vieme, že nás táto slabosť do večera 

prejde a vystrieda ju pokánie a práca 

na zmene toho, čo sme vďaka hnevu 

takto objavili. Viera, láska a priateľ-

stvo však medzi nami budú stále 

trvalé. Hnev vzplanie na chvíľočku, 

pocit dotknutia a urazenia tiež, ale 

vďačnosť za to, že mi brat poslúžil 

pravdou, ostane natrvalo. 


